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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس جمهور گفت: امروز 
افتخار حوزه سلامت ما این است که بیش از 
۹۰درصد داروهای ما تولید داخل هستند و 
بسیاری از تجهیزات پزشکی در کشور تهیه 
می شوند. سیدابراهیم رئیسی در بیست و 
هشتمین جشنواره تحقیقات و فناوری علوم 
پزشکی رازی با بیان اینکه این نشست نمادین 
و برای تجلیل از مقام پژوهشگران و فعالان 
عرصه سلامت است، اظهار کرد: در این آزمون 
بزرگی که فعالان این عرصه در کرونا دادند، 
بسیار خوش درخشیدند و مردم ما قدردان 
زحمات آنان هستند که از جان مردم حفاظت 
کردند. وی افزود: از پژوهشگرانی که در تولید 
دانش ما را سربلند کردند و افتخار آفریدند 
هم متشکریم. من وقتی به سازمان ملل رفتم، 
دبیرکل از من در دیداری عذرخواهی کرد 
و گفت که خیلی تلاش کردیم تحریم ها را 
نسبت به مردم ایران در مواجهه با کووید ۱۹ 
برداریم، اما موفق نشدیم و من گفتم آقای 
دبیرکل امروز علاوه بر اینکه مردم ما تا ۷۰ 
درصد واکسینه شدند، از تولیدکنندگان واکسن 
و صادرکنندگان آن هستیم. رئیس جمهور 
تاکید کرد: امروز افتخارات حوزه سلامت ما این 
است که بیش از ۹۰ درصد داروهای ما تولید 
داخل هستند و بسیاری از تجهیزات پزشکی 

در کشور تهیه می شوند که کار استاندارد و قابل 
رقابت با تولید مشابه خارجی هم هست. رئیسی 
با تاکید بر اینکه ما باید دانایی را زمینه توانایی 
کنیم، ادامه داد: همه پژوهشگران باید احساس 
حمایت از ایده پردازی و شغل محترمانه داشتن 
را داشته باشند. ما در بنیاد نخبگان توانسته ایم 
بسیاری را جذب کنیم و این افتخاری برای 
ماست. وی افزود: همه دستگاه ها برای جذب 
نخبگان آمادگی کامل دارند و از این امر 
استقبال می کنند و آنان سرمایه ای برای کشور 
و دستگاه ها محسوب می شوند که باید کارش 
مورد حمایت باشد و در آرامش و امنیت امور 
خود را پیش ببرند و این هدف در دستگاه های 
کشور در حال اجراست. رئیس جمهور تصریح 
کرد: گاهی شاید در یک دستگاهی مواردی 
باشد که وصول به این هدف را کند می کند، اما 
در دولت این امور را پیگیری می کنیم و تسریع 
در انجام این هدف را مورد توجه قرار داده ایم تا 
مشکلات و کندی ها در این زمینه رفع شود. 
رئیسی یادآور شد: همواره تاکید کرده ایم که 
ارتباط صنعت و دانشگاه باید حفظ شود. تولید 
دانش اگر در کنار نیاز کشور نباشد، هم خوب 
است و در جایگاه علمی کشور تاثیرگذار است، 
اما باید در وجه عالی تر به کار شناخت و رفع 
مشکلات کشور هم بیاید. وی اظهار کرد: ما باید 

مرجعیت علمی کشور را حفظ کنیم و ارتقاء دهیم 
و به افزایش بهره وری در این زمینه فکر کنیم. 
هرگونه هزینه کردن در این عرصه سرمایه گذاری 
است و آن را باور دارم. رئیس جمهور تاکید کرد: 
ما امروز نیازمندیم در حوزه های مختلف نسبت 
به افزایش بهره وری بازنگری داشته باشیم. ما 
۱۰۱ هزار استاد دانشگاه در کشور داریم و وجود 
آنان باید موجب ارتقای علم و دانش و فناوری 
در کشور شود. رئیسی ادامه داد: در اجلاس 
اخیر یکی از کارهای ارزشمند بانوان ما کارهای 
مربوط به علم و فناوری بود که به معرفی کشور 
ما کمک کرد. کارهای نوآورانه افتخار ماست که 
باید به آن ها توجه ویژه داشته باشیم. وی یادآور 
شد: ما با همکاری مجلس تلاش داریم که عزیزان 
در حوزه سلامت با تنگنا مواجه نباشند. یکی 
از اولویت های امروز ما توجه به سلامت هم در 
بودجه و هم در برنامه ریزی است و این موضوعی 
است که آن را در مجلس هم با نمایندگان در 
میان گذاشته ام. رئیس جمهور با تأکید بر اینکه 
نباید به میزان فعلی در تولید علم و فناوری 
بسنده کرد، گفت: ما به حضور متخصصان در 
شهرستان ها و دستگاه های مختلف نیازمندیم. 
الان هم چنین افرادی در همین جایگاه ها قرار 
دارند اما نه به اندازه ای که ما به آن نیاز داریم. 
رئیسی افزود: در حوزه بهداشت و درمان که 
پشتوانه آن کار علمی و پژوهشی و نوآوری هایی 
که است خانم ها و آقایان متخصص ما انجام 
می دهند به جایی رسیدیم که برای دنیا هم 
قابل توجه است و به کشورهای منطقه که می روم 
رسماً می گویند ما قبلًا برای امور پزشکی به 
اروپا می رفتیم اما الان ترجیح می دهیم ایران 
بیایم. وی تصریح کرد: یعنی این ادراک برای 
همسایگان ما به وجود آمده که باید به ایران 
آمد و رفتن به اروپا اولویت نیست. امری که به 
گردشگری سلامت ما بسیار کمک می کند. 
رئیس جمهور با بیان اینکه بهترین کارها در حوزه 
سلامت در ایران اسلامی در حال انجام است، 
اظهار کرد: این امر محصول کار دانشمندان و 
متخصصان ماست و نباید گذاشت که این ادراک 
مخدوش شود بلکه باید آن را توسعه و گسترش 
داد و در راستای ارتقای هرچه بیشتر آن کوشید. 

یــادداشـــت
گذار از گفت و گوی انتقادی 

  جلال خوش چهره  
تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس جمهور: 

بیش از 90 درصد داروهای ما تولید داخل است

آمار مهمانان کنگره زنان 
تاثیرگذار 

از  آماری  دولت  سخنگوی  مشاور 
مهمانان »کنگره زنان تاثیرگذار« را اعلام 
مشاور سخنگوی  قائدی،  محمود  کرد. 
وزیر  نخست  همسر   ۴ نوشت:  دولت 
یا رئیس جمهور، ۴معاون نخست وزیر و 
معاون رئیس جمهور، ۲۰وزیر، ۵نماینده 
سازمان های بین المللی، ۲۶نماینده مجلس، 
۴۷معاون یا دستیار وزیر و روسای نهادهای 
زنان، ۲۱رئیس دانشگاه، ۷۰فعال حوزه زنان 
و اتحادیه های زنان صرفا بخشی از مهمانان 

کنگره زنان تاثیرگذار بودند. 
 

نیاز به انقلاب دوم داریم 
معاون حقوقی رئیس جمهوری با صدور 
پیامی خطاب به دبیر جدید شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تاکید کرد: برای بازسازی 
عرصه مدیریت فرهنگی کشور در تراز 
آرمان های انقلاب اسلامی نیازمند یک 
انقلاب دوم هستیم. دراین پیام آمده است: 
»به زعم اینجانب حوزه فرهنگی کشور 
امروز دارای نقاط قوت و ضعفی است که 
باید جامع نگرانه به آن نگریست. انحرافات 
مانند  فرهنگی  ملموس  آسیب های  و 
ضعف  اجتماعی،  تنبلی  قشری گرایی ، 
ریاکاری،  و  تملق گرایی  وجدان کاری، 
شکاف طبقاتی، بی تفاوتی اغنیا نسبت به 
ضعفا، واگرایی برخی از جوانان نسبت به 
مسئولان و گرایش بخشی از آنها به ترک 
وطن، فراهم بودن شرایط تحصیلی ویژه برای 
فرزندان اغنیا و استفاده آنها از شرایط متمایز 
تحصیلی و قرار گرفتن امکانات کشور در 
اختیار آنها از مصادیق ضعف ها و آسیب ها و 
البته تبعیض نارواست که متأسفانه در برخی 

موارد لباس قانونی هم به تن کرده  است.»
 

 سپاه نبود
 منطقه دچار آشوب می شد

رئیس کل دیوان محاسبات گفت: اگر 
سپاه نبود، منطقه دچار آشوب می شد و همه 
مدیون امنیتی هستیم که پاسداران انقلاب 
اسلامی ایجاد کرده اند. سید احمدرضا 
دستغیب با بیان اینکه در شرایط کنونی 
بار مسئولیت ما سنگین است، گفت: در 
دوران انقلاب، دفاع مقدس و دوران مدیریت 
پس از جنگ شاهد فعالیت نسلی بودیم 
که روحیه بسیجی داشتند و به رغم اینکه 
ناملایمات زیادی را تجربه کردند ولی کار 
را با صلابت و ایمان پیش می بردند و در 
حال حاضر هم نیاز داریم که این روحیه 
نسل فعلی به آینده انتقال یابد. رئیس کل 
دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه اخیراً 
صداهایی در ارتباط با نهاد مقدس سپاه 
پاسداران به گوش می رسد، اظهار داشت: 
در این خصوص باید بدانیم و به نسل بعد از 
خودمان نیز متذکر شویم که اگر سپاه نبود، 
منطقه دچار آشوب می شد و همه مدیون 
امنیتی هستیم که پاسداران انقلاب اسلامی 
ایجاد کرده اند و اگر نبود این امنیت، جهان 
دچار آشوبی می شد که حتی در جنگ های 

جهانی هم شاهد آن نبودیم. 
 

 تحریم جدید انگلیس 
علیه ۷ فرد و نهاد ایرانی

وزارت امورخارجه انگلیس اعلام کرد، نام 
چند فرد ایرانی را به فهرست تحریم های 
خود اضافه کرده است. وزارت امورخارجه 
انگلیس دیروز )دوشنبه( با انتشار بیانیه ای 
که روی وب سایت این وزارتخانه قرار گرفته 
است، اعلام کرد: تحریم های جدیدی را 
علیه ایران اعمال کرده است که شامل احمد 
فاضلیان، معاون دادستان کل ایران می شود. 
لندن به تازگی نیز پس از اجرای حکم اعدام 
علیرضا اکبری جاسوس انگلیسی، دادستان 
کل ایران را در فهرست تحریم های خود قرار 
داد. همچنین در این بیانیه آمده است که 
کیومرث حیدری، فرمانده نیروی زمینی 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، حسین نجات، 
جانشین فرمانده سپاه ثارا...، سالار آبنوش، 
جانشین فرماندهی بسیج، قاسم رضایی، 
جانشین فرماندهی نیروی انتظامی، بنیاد 
تعاون بسیج و نیروی مقاومت بسیج سپاه 
پاسداران نیز در فهرست تحریم های انگلیس 

قرار گرفته اند. 
 
بیانیه شورای شهر تهران درباره 

اقدام سخیف پارلمان اروپا
اعضای شورای شهر تهران با صدور 
بیانیه ای اقدام پارلمان اروپا در تصویب قرار 
گرفتن نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در لیست موسوم به گروه های تروریستی 
را محکوم کردند. در این بیانیه آمده است: 
گویا غربی ها دریافته اند سپاه که به زعم 
رهبری پرافتخارترین نهاد مردمی در ایران 
اسلامی شناخته می شود، در رفع توطئه های 
چند دهه گذشته تا چه میزان برای کشور 
و مردم امیدبخش و موثر بوده است و از 
این رو برای نیل به اهدف شوم خود این 
بار این نهاد مردمی را نشانه گرفته اند، ولی 
توجه نکرده اند که برخوردها بسیار سخت 

خواهد بود. 

بسیج دشمن برای ضربه 
به اقتصاد کشور 

معاون اول رئیس جمهور از عدم 
اعتماد متقابل میان دولت و بخش 
خصوصی به عنوان حلقه مفقوده 
توسعه اقتصادی کشور یاد کرد و 
گفت: بزرگ ترین مشکل اقتصاد 
کشور تحریم ها و کمبود منابع مالی 
نیست بلکه مشکل اساسی پیش 
روی اقتصاد کشور این است که 
از پیش از انقلاب اسلامی تاکنون 
را  بخش خصوصی  نتوانسته ایم 
آنطور که باید تقویت کرده و به 
با  بیاوریم. محمد مخبر  میدان 
تأکید بر اینکه باید کارها را به مردم 
و بخش خصوصی واگذار کنیم، 
افزود: در دوران دفاع مقدس، مردم 
به صحنه آمدند و مسائل حل شد 
و پس از آن نیز در مقاطع مختلف 
هرگاه که مردم به میدان آمدند 
شاهد حل مشکلات کشور بوده ایم 
اما متأسفانه هنوز در بخش اقتصاد 
نتوانسته ایم آنطور که باید کارها را 
به دست مردم و بخش خصوصی 
بسپاریم. امروز دشمنان با تمام 
توان خود برای ضربه زدن به اقتصاد 

کشور بسیج شده اند.

ویـــــــژه
 توکلی در نامه به رئیس جمهور 

خواستار تعلیق مصوبه کنکوری شد
آرمان ملی: یک عضو حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در نامه ای خطاب به رئیس جمهور خواستار تعلیق مصوبه کنکوری 
شد. در نامه احمد توکلی دیده بان شفافیت و عدالت آمده است:  
در یک سال اخیر، دیده بان شفافیت و عدالت از راه های متفاوت 
در مورد جریان انحرافی در آموزش کشور هشدار داده بود. حالا 
با توجه به مستندات جدید و اتفاقاتی که در این مدت رخ داده  
است، متوجه شدم که خطرات این جریان بیشتر از میزانی بود که 
تصور می کردم. برای آگاهی بیشتر جنابعالی از ماجرا، به شکل 
موجز روند رسیدن به این نتیجه را خدمت شما بیان می نمایم تا 
خودتان با پیگیری فوری، متخلفان را به مجازات رسانید و از بروز 
خطر برای دولت سیزدهم و آسیب بیشتر به اعتماد مردم به ویژه 
نسل جوان جلوگیری کنید. توکلی در ادامه آورده است: قرار بود 
که ورود شورای عالی انقلاب فرهنگی به حوزه سامان دهی کنکور، 
برای دو امر مهم، یعنی »سر و سامان دادن به سهمیه های ناعادلانه« 
و »پاکسازی برنامه های آموزشی صدا و سیما از افراد بی علم و 
سبکسر« باشد؛ اما آنچه به امضای رئیس جمهور قبلی رساندند و به 
شما تحویل شد، عاری از هر دوی این مهمات است و اتفاقا در همین 
مدت، منافع مفسدان آموزشی و افرادی خاص از جمله تاجران 
کنکور و صاحبان مدارس و دانشگا ه های غیردولتی را تامین کرده 
است. وی ادامه داد:  شما در نامه ای به شماره ۸۱۵۷۵ در تاریخ 
۱۴۰۱/۰۵/۱۵ اعضای حقیقی و حقوقی شورا را مکلف فرمودید که 
به ایرادات دیده بان نسبت به مصوبه کنکوری شان پاسخ بدهند که 
تا این لحظه همه مناظره هایی که قرار بر حضور بنده یا کارشناسان 
دیده بان از یک طرف و اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی از طرف 
دیگر بوده است، از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی به دلایل 
بی پایه لغو شده است. دیگر بر همه ثابت شده است که این افراد 
هیچ پاسخی برای این ایرادات ندارند و به پیامدهای خطرناک آن 
بی توجه هستند. جنابعالی در نامه ای به شماره ۱۴۴۶۸۸ در تاریخ 
۱۴۰۱/۰۸/۱۴ بار دیگر اینگونه دستور فرمودید؛ »پیرو نامه شماره 
-۱۱۳ -۱۰۱ د مورخ ۱۴۰۱/۰۷/۱۱ رئیس هیات مدیره دیده بان 
شفافیت و عدالت در خصوص درخواست بازنگری در مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی پیرامون سیاست ها و ضوابط ساماندهی 
سنجش و پذیرش متقاضیان ورود به آموزش عالی، برای بررسی و 
اعلام نتیجه به صورت مکتوب و مستند به ایشان )احمد توکلی( و 
این دفتر )رئیس جمهور( جهت استحضار ارسال می شود.« که باز 
هم با وجود پیگیری های دیده بان و پیگیری های جناب آقای مجاهد 
معاون هماهنگی و پیگیری های ویژه دفتر ریاست جمهوری، پس از 

گذشت حدود ۲ ماه، دستور شما معطل مانده است. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: تحولات 
چند ماهه اخیر در فضای بین الملل موجبات 
تغییر مواضع غربی ها و مشخصا اروپایی ها در 
قبال برجام و مساله ایران را فراهم آورده است. 
چنانکه بسیاری از تحلیلگران و کارشناسان 
نیز در این خصوص معتقدند نخست؛ بحران 
اوکراین و سپس تحولات داخلی چند ماهه 
گذشته ایران باعث شده تا نوع نگاه اروپایی ها به 
ایران و برجام متغیر باشد و از تمایل و اشتیاق 
برای همکاری و احیای برجام به سمت و سویی 
حرکت کنند که امروز حتی سخت تر از آمریکا 
به تحریم ایران بپردازند. این رویکرد جایی 
مشخص تر می شود که اقدام چند روز گذشته 
پارلمان اروپا در خصوص سازمان تروریستی 
اعلام کردن سپاه پاسداران و اظهارات برخی 
مقامات اروپایی را مدنظر قرار دهیم. چنانکه 
کاترین کولونا وزیر خارجه فرانسه درباره 
موضع این کشور درخصوص قرار گرفتن سپاه 
پاسداران در فهرست به اصطلاح تروریستی 
اتحادیه اروپا گفته: »سپاه پاسداران ایران 
در حال حاضر نیز به دلیل فعالیت های خود 
تحت تحریم قرار دارد و در حال بررسی اعمال 
تحریم های بیشتر علیه آن هستیم.«  آنالنا 
بربوک وزیر امورخارجه آلمان نیز اظهار کرده 
که »دولت آلمان از تلاش های رهبران اتحادیه 
اروپا برای قرار دادن نام سپاه پاسداران در 
فهرست سازمان های تروریستی این نهاد 
اروپایی استقبال می کند.  اما مساله اینجاست 
که اقدام اخیر اروپایی ها بیشتر بر مبنای آنچه 
آنها همکاری ایران با روسیه در جنگ اوکراین 
می خوانند است و مسائل حقوق بشری و 
تحولات داخلی ایران در جایگاه های بعدی 
اهمیت قرار دارد. اما به هر صورت رویکرد 
پارلمان اروپا در خصوص سپاه پاسداران نشان 
داد که آنها مواضع غیرسازنده ای در پیش 
گرفته اند و نباید انتظار تعامل مثبت از سوی 
آنها داشت. هر چند که این رویکرد در اروپایی ها 
حالت اجماعی ندارد و به عنوان مثال جوزپ 
بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
پیش از نشست شورای وزیران اتحادیه اروپا 
گفت: »نمی توانیم بگوییم ما شما را تروریست 
می دانیم، چون از شما خوشمان نمی آید.« 
با این حال کشورمان نیز موضع مقتدرانه و 
محکمی در این خصوص اتخاذ کرد و مجلس 
طی روزهای گذشته طرحی را به تصویب رساند 
که طی آن نیروهای نظامی کشورهای اروپایی 
عنصر تروریستی شناخته شوند و حتی حسین 

امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان نیز 
اعلام کرد که اگر اروپا مواضعش را تغییر ندهد 
احتمال انجام هر اقدام تقابلی متصور است و 
احتمال خروج ایران از NPT را نیز رد نکرد. 
حتی برخی نمایندگان مجلس نیز از طرحی 
در راستای بستن تنگه هرمز و ممانعت از عبور 
و مرور کشتی های اروپایی خبر دادند. آنچه 
مسلم است طبق گفته کارشناسان نشست 
شورای وزیران اتحادیه اروپا نوع موضع گیری و 
سمت گیری اروپایی ها در موضوع ایران و سپاه 

پاسداران را مشخص خواهد کرد. 
  تحریم در عین عقب نشینی

همان طور که به نظر می رسید و از قبل هم 
پیش بینی می شد شورای وزیران اتحادیه 
اروپا موضع پارلمان اروپا مبنی بر تروریستی 
اعلام کردن سپاه را رد کردند. چنانکه پیش 
از این نیز برآیند اظهارات وزرای امور خارجه 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا نشان می داد که 
قریب به اتفاق وزرای امور خارجه کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا، افزودن نام سپاه به فهرست 
سازمان های تروریستی را مشروط به حکم 
دادگاه توسط یکی از کشورهای اروپایی توصیف 
خواهند کرد. چه اینکه روز گذشته نیز جوزپ 
بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
گفت با وجود دیدگاه های متفاوتی که در 
این زمینه وجود دارد اما نمی توان بدون رأی 
دادگاه درباره سپاه تصمیم گیری کرد. لذا به 
نظر می رسد که اروپایی ها پس از واکنش ایران 
و بررسی  های انجام شده خودشان نهایتا به 
یک عقب نشینی تن دادند. البته این پایان کار 
شورای اروپا نبود وآنها به روال سابق تحریم هایی 
را نیز برای ایران در نظر گرفتند. سوئد که 
ریاست دوره ای شورای اروپا را برعهده دارد، روز 
دوشنبه از توافق وزرای امور خارجه کشورهای 
عضو اتحادیه اروپا برای تشدید تحریم ها علیه 
ایران به بهانه مسائل حقوق بشری و ادعای 
مشارکت ایران با روسیه در جنگ اوکراین خبر 
داد. به گفته نماینده دولت اتریش در اتحادیه 
اروپا، کشورهای اروپایی در تازه ترین اقدام 
ضدایرانی خود، ۳۷ شخص و نهاد ایرانی را به 

فهرست تحریم ها اضافه کرده اند. 
  عقب نشینی تاکتیکی

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارتباط با 
رویکرد اروپایی ها در قبال ایران اظهار داشت: 
همان طور که خبرگزاری رویترز هم از روزهای 
گذشته اعلام کرده بود شورای وزیران اتحادیه 
اروپا به تروریستی اعلام شدن سپاه رأی نداد و 

می توان این مساله را از دو جنبه بررسی کرد. 
یک جنبه اینکه هشدارهای ایران به طرف 
مقابل باعث شد تا اروپایی ها موضوع را جدی تر 
بگیرند و نگران واکنش تند ایران شوند. چرا 
که اقدام تند جواب تند هم در پی خواهد 
داشت. حسن بهشتی پور به »آرمان ملی« 
گفت: در فرض اول اینگونه است که به دلیل 
هشدارهای ایران اروپایی ها یک عقب نشینی 
تاکتیکی کردند و منتظر می شوند که در شرایط 
مساعدتری این سیاست را پیش ببرند. وی 
افرود: در فرض دوم می توان این برداشت را 
داشت که اروپایی ها می دانستند که اعلام 
نیروهای مسلح یک کشور به عنوان تروریست 
وجهه قانونی ندارد و نمی توانند چنین کاری 
انجام دهند. به همین دلیل هم هست که آقای 
بورل می گوید باید دادگاهی تشکیل شود که آن 
دادگاه سپاه را به عنوان تروریست اعلام کند و 
ما به استناد به رأی آن دادگاه چنین تصمیمی 
بگیریم. لذا به این سمت و سو رفتند که از ابتدا 
پارلمان اروپا این رأی را اعلام کند ولی در 
مرحله دوم که شورای وزیران است آنها این 

مساله را به تشکیل یک دادگاه منوط کنند. 
  مذاکره و تعامل را بهترین گزینه 

می دانیم
وزیر امور خارجه کشورمان اظهار داشت: از 
حدود دو ماه پیش همزمان با تحریکات خارجی 
و دامن زدن به اغتشاشات توسط مداخله گران 
خارجی از عواطف مردم در فوت یک دختر 
ایرانی، موضوع قرار دادن سپاه در لیست به 
اصطلاح تروریستی مطرح شد. در گفت و گو با 
آقای بورل و مقامات اروپایی هشدار جدی داده 
شد که اگر در خصوص یک نهاد حاکمیتی ایران 
که نقش مبارزه با تروریست داشته، بخواهند 
اقدامی انجام بدهند پاسخ ایران موثر و سخت 
للهیان گفت  خواهد بود.  حسین امیرعبدا
قطعنامه ای که از منطق و از چارچوب حقوق 
بین الملل قویا فاصله دارد.  ایران تاکید می کند 
که اروپا از رفتار احساسی و به دور از عقلانیت 
فاصله بگیرد. آنچه امروز در اظهارات آقای بورل 
شاهد بودیم حاکی است که اروپا به سمت گام 
پرهزینه حرکت نکند و ما هم اعلام کردیم 
به آن ها که مذاکره و تعامل را بهترین گزینه 
می دانیم. وی افزود:  اما در قبال هرگونه تصمیم 
دیگر اروپا پاسخ قاطع می دهیم. ما در دستگاه 
دیپلماسی پایبند به حل و فصل چالش ها از 
مسیر مذاکره هستیم و همچنان مذاکرات ما با 

طرف های غربی ادامه دارد. 

»آرمان ملی« موضع شورای اتحادیه اروپا در باره سپاه را بررسی می کند

دو گام به پس، یک گام به پیش
حسین امیرعبداللهیان: اتحادیه اروپا به دنبال این است که به سمت گام های پر هزینه حرکت کند

حسن بهشتی پور در گفت و گو با »آرمان ملی«:  هشدارهای ایران باعث شد تا اروپایی ها موضوع را جدی تر بگیرند

جنگ نانوشته جدیدی 
شروع شده است

تحلیلگر مسائل بین الملل در 
پاسخ به این سوال که تلاش های 
غرب برای هزینه دار کردن روابط 
تهران و مسکو را چقدر باید جدی 
چقدر  رابطه  این  در  بگیریم؟ 
می توانیم به روسیه اعتماد داشته 
باشیم؟، گفت: در اینکه این فشارها 
جدی است، هیچ تردیدی نیست. 
در واقع بعضی نظریه پردازها که 
از ظهور جنگ سرد جدید حرف 
می زنند، حتی مساله را فراتر از فشار 
سیاسی می دانند. بلکه معتقدند 
شروع  جدیدی  نانوشته  جنگ 
شده و دو طرف کاملا در این جنگ 
جدی هستند رحمان قهرمان پور 
افزود: بنابراین در مورد اینکه اروپا 
می خواهد فشار ایجاد کند، هیچ 
تردیدی نیست. اما مساله این است 
که آیا اروپا و روسیه به توافقی 
می رسند؟ هرچند روسیه و اروپا از 
نظر سرزمینی و ژئوپلیتیکی به هم 

وابسته هستند. 

اساس کار بر خنثی 
سازی تحریم هاست

وزیر کشور خاطر نشان کرد: 
دشمنان کینه توز کشور می خواهند 
با این تحریم ها ملت ایران را دچار 
مشکل کنند و دولت هم جایی که 
لازم باشد به شکل مناسبی و با 
کمک بخش خصوصی آن را دور 
خواهد زد. احمد وحیدی در پاسخ 
به این پرسش که در روزهای اخیر 
علیه  جدید  تحریم های  شاهد 
سپاه و ایران هستیم آیا دولت 
برای کنترل تبعات این تحریم ها 
بر اقتصاد کشور راهکارهایی در 
نظر گرفته است؟ گفت: دولت از 
ابتدای روی کار آمدن اساس و 
بنیان کار را بر این نهاد که با وجود 
و حفظ تحریم ها اقتصاد را جلو 
ببرد. وزیر کشور با اشاره به مفهوم 
تصریح  تحریم ها،  خنثی سازی 
مقاومتی، حمایت  اقتصاد  کرد: 
از کارآفرینان و تولیدکنندگان 
داخلی و شرکت های دانش بنیان 
کشور  داخل  در  را  زمینه هایی 
نتوانند  آنها  فراهم می آورد که 
در زمینه هایی که ملت را تحریم 
کرده اند به مردم ضربه ای وارد شود. 

روابط ایران و اروپا به نقطه جوش خود رسیده و در حال حاضر از 
مرحله تعامل و گفت و گوی انتقادی به یک نوع رفتار تنبیهی نسبت 
به یکدیگر رسیده است. در همین زاویه قاعدتا گفت وگوهای سابق 
از جمله مذاکرات برجام را تحت الشعاع قرار داده و به نظر می رسد 
که موضوع برجام برای اروپایی ها و ایران تمام شده است. اگر چه 
هر دو طرف همچنان مطرح می کنند که نمی خواهند تیر خلاص را 
به برجام بزنند؛ این مساله نه از این نظر است که برجامی باقی مانده 
بلکه طرف ها نمی خواهند مسئولیت شکست برجام را برعهده 
بگیرند. اگر هم در آینده گفت و گویی صورت بگیرد عنوان آن نه 
برجام که گفت و گوی تازه خواهد بود. البته اینکه این توافق شکل 
خواهد گرفت یا نه در حال حاضر بعید است. آنچه اتحادیه اروپا در 
پی آن است گام به گام به سمت یک تنش جدی می رود که ساز 
و کار فعال سازی مکانیسم ماشه و تنگ تر کردن حلقه فشارهای 
اقتصادی را در پی خود دارد. اما آقای بورل نیز روز گذشته مطرح 
کرد که آنچه در پارلمان اروپا مطرح شده الزاما به سرعت در 
شورای وزیران یا خود اتحادیه صورت نخواهد گرفت. این گفته از 
این حیث درست است که تصمیم گیری در اتحادیه اروپا تابع یک 
بوروکراسی است که این بوروکراسی زمان بر است و قاعدتا یک یا 
دو عضو اتحادیه اروپا به لحاظ قضائی بتوانند سپاه پاسداران را به 
نقض حقوق بشر یا تروریسم متهم کنند. پیش بینی می شود که 
این احتمال می توانست ازسوی طرف لوکزامبورگ یا آلبانی وجود 
داشته باشد که البته اینگونه نشد. این روند گام به گام است ولی به 
نظر می رسد به سمت شدت بخشیدن به تنش ها می رود. از طرف 
دیگر واکنش هایی که تهران نشان داده در قبال تصمیمی که 
اتحادیه اروپا در حال انجام آن است یا احتمال دارد که انجام شود 
واکنشی کاملا امنیتی بوده و به نقطه پایانی نگاه کردند. اینکه از 
سوی مقامات کشورمان مطرح شده که نیروهای نظامی اروپایی 
از جمله انگلیسی ها در منطقه خلیج فارس تروریست شناخته 
می شوند در واقع نقطه پایانی را نگاه کرده است. این یا ناشی از این 
مساله است که تهران با علم بر اینکه اروپایی ها به کجا می روند و 
هدفگذاری آنها چه هست مطرح می کنند یا اینکه به عنوان یک 
تهدید بازدارنده مطرح می  شود. به هر صورت این نوع واکنش ها و 
وضعیت پینگ پنگی که به وجود آمده مثل تهدیدات متقابلی که از 
سوی ایران و اروپایی ها و اگر فضایی را برای این شرایط تصور کنیم 
فعلا پیش بینی نمی شود که اوضاع به سمت عادی شدن پیش 
برود. اگر چه روز گذشته سخنگوی وزارت امور خارجه به عنوان 
سخنگوی رسمی دیپلماسی کشور مطرح کرده که واکنش های 
تهران به واکنش سران اتحادیه اروپا به اتفاقات اخیر و تروریستی 
خواندن سپاه منوط است. اما تصور می شود که وضعیت جاری به 
نحوی است که گام به گام به سمت تشدید تنش و کمرنگ شدن 
دیپلماسی پیش می رویم. از این به بعد گفت و گوهایی در چارچوب 
برجام و هویت برجامی که در سال ۲۰۱۵ میلادی تجربه کردیم 
تکرار نمی شود. این بار اگر قرار باشد که گفت و گویی شکل بگیرد بر 
اساس یک توافق جدید خواهد بود.  لذا به جای برجام باید بگوییم 
مذاکره برای ایجاد یک توافق تازه. البته این در حال حاضر در 
چشم انداز پیش رو به چشم نمی خورد. در عالم سیاست اتفاقات غیر 
منتظره بسیار زیاد است و نمی شود با قاطعیت گفت که چه اتفاقی 
خواهد افتاد. اما آنچه واقعی است اینکه برجام از دسترس خارج 
شده، شرایط و زمان تغییر کرده و اگر قرار باشد مذاکراتی صورت 
گیرد و طرفین گفت وگویی انجام شود بر اساس یک سری توافقات 
جدید خواهد بود. الان اروپا کاملا به سمت جریانی حرکت می کند 

که آمریکا در دوران ترامپ به همان سمت حرکت کرد. 


